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گفتوگو

منچستریونایتد سرانجام باخت. نخستین شکست برابر چلسی 

لمپارد و همچنین اولین باخت آنها پس از شروع دوباره لیگ ها. 

این بـار شـاگردان سولشـر در نیمه نهایـی جـام حذفـی و برابـر 

آبی های لندن تسلیم شدند و از همان ابتدای مسابقه مشخص 

بـود کـه چلسـی بـرای بـردن این بـازی راهی میدان شـده اسـت. 

اوضـاع یونایتـد در چنـد هفتـه ای کـه از شـروع دوبـاره مسـابقات 

سـپری شـده، بسـیار خوب بوده اسـت و آنها حالا امید زیادی به 

کسب سهمیه لیگ قهرمانان دارند، اما در دیدار یکشنبه شب در 

ومبلی شرایط اصلا مطابق انتظار پیش نرفت. مصدومیت اریک 

بایـی در اواخـر نیمـه نخسـت و گلـی که ژیرو پیش از سـوت پایان 

ایـن نیمـه زد برنامه هـای سولشـر را به هـم ریخـت و در 45 دقیقـه 

دوم هـم اشـتباه عجیـب داویـد دخـه آ گلـی دیگـر را به شـاگردان 

لمپـارد هدیـه کـرد. اتفاقـی کـه در دو فصـل اخیر کـم رخ نداده و 

گلـر اسـپانیایی کـه با روزهای اوجش فاصلـه دارد بار دیگر مقصر 

اصلی یکی از شکسـت های تیمش شـد. 

    زمانیبرایرفتن

سـال گذشـته وقتـی دخـه آ پـس از کش وقوس هـای فـراوان 

قـراردادش را بـا یونایتـد تمدیـد کـرد، ژوزه مورینیـو کـه چنـد مـاه 

از اخراجـش از یونایتـد می گذشـت در مصاحبـه ای گفـت که این 

گلر اسپانیایی خوش شانس بوده که توانسته چنین کاری انجام 

دهد. دخه آ که در سـال 2015 در آسـتانه حضور در رئال مادرید 

بـود چهـار سـال دیگـر در یونایتـد ماندنـی شـد، امـا در این فصل 

اشتباهات زیادی درون دروازه داشت که آخرین آنها همین دیدار 

برابر چلسـی بود. اگرچه او پس از گل دوم چلسـی چند واکنش 

خوب هم داشـت اما باعث نشـد تا سـهم او در این ناکامی نادیده 

گرفته شود. مورینیو در آن زمان گفته بود: »فکر نمی کنم یونایتد 

نیـازی بـه بسـتن چنین قـرارداد گران قیمتـی با او را داشـت. یک 

یـا دو سـال پیـش او مشـتریان زیـادی داشـت، اما درحـال حاضر 

کمتـر تیمـی بـه سـراغش مـی رود. حتـی رئـال مادرید هـم دیگر 

نیـازی بـه او نـدارد. آنهـا کورتـوا را دارنـد. بارسـلونا نیـز تراشـتگن 

جـوان و فوق العـاده را در ترکیـب خـود دارد و در پاری سـن ژرمن 

نیز کیلور ناواس درخشـش خوبی داشـته اسـت.«

در هفته های اخیر دخه آ بارها بابت اشتباهاتش مورد سرزنش قرار 

گرفته است. از روی کین که در بین دو نیمه بازی این تیم برابر 

تاتنهام به انتقاد شدید از گلی که او خورد پرداخت تا آلن شیرر که 

پس از بازی یکشنبه شب گفت که وقت آن رسیده تا منچستریونایتد 

به فکر جانشین کردن داوید دخه آ با دین هندرسون، گلر جوانش 

که به صورت قرضی در شفیلدیونایتد حضور دارد، باشد. هندرسون 

در دو سال اخیر عملکرد بسیار خوبی در شفیلد داشته و بسیاری 

از او به عنوان جانشینی مناسب برای دخه آ یاد می کنند. شیرر 

درباره عملکرد دخه آ برابر چلسی می گوید: »به نظرم دیگر زمان آن 

رسیده تا یونایتد به دنبال جانشین او باشد. دیر یا زود این اتفاق 

رخ می دهد. وقتی شما دروازه بانی مثل هندرسون را در اختیار 

دارید چرا باید او را برای کسب تجربه در تیم دیگری نگه دارید. او 

توانایی پوشیدن پیراهن شماره یک را دارد و زمان مناسبی است 

تا از توانایی هایش استفاده کنید.«

دخه آ حتی روی گل نخست چلسی هم بی تقصیر نبود و اگر 

سولشر همانند سایر دیدارهای حذفی از سرخیو رومرو، دروازه بان 

آرژانتینی خود استفاده می کرد شاید نتیجه دیگری در این دیدار 

رقم می خورد. اگر یونایتد هنوز دو دیدار حساس دیگر در لیگ برابر 

وستهام و لسترسیتی پیش رو دارد و سولشر دوست ندارد روحیه 

گلر اول تیمش را در این شرایط خراب کند، اما به نظر می رسد با 

عملکردی که دروازه بان تیمش در این فصل داشته به صورت جدی 

به بازگرداندن هندرسون فکر می کند. شفیلدیونایتد تمایل دارد تا 

یک فصل دیگر او را به صورت قرضی در اختیار داشته باشد، اما به 

نوشته رسانه های بریتانیایی، این دروازه بان 23 ساله درصورتی که 

از حضورش به عنوان گلر اول یونایتد مطمئن باشد حاضر است به 

منچستر برگردد. 

   مشکلاتدفاع3نفره

مسلما تنها مشکل یونایتد در مصاف با چلسی دروازه بانش نبود. 

انتخاب سیستم غلط و ایجاد چند تغییر ناگهانی در چینش 

بازیکنان سبب شد تا حریف از همان ابتدای مسابقه کنترل بازی 

را در دست داشته باشد و یونایتد کمتر صاحب فرصت گلزنی شود. 

فیل نویل، مدافع سابق یونایتد معتقد است سولشر در انتخاب 

تاکتیک مناسب برای این دیدار دچار اشتباه شد و سرانجام پس 

از 19 بازی تیمش بازنده شد. او پس از این دیدار گفت: »بازیکنان 

یونایتد در این دیدار عملکرد خوبی ارائه نکردند و چیز خاصی از 

آنها ندیدیم. شاید برونو فرناندز کمی بهتر از بقیه بازی کرد، اما در 

مجموع همه بد بودند. به عقیده من سولشر در انتخاب بازیکنان 

و سیستم بازی اشتباه کرد و همین موضوع باعث شد تا تیمش 

ببازد. داستان دخه آ هم کمی نگران کننده است و اگر چه هنوز 

دروازه بان خوبی است اما اعتمادبه نفس لازم را ندارد و این می تواند 

علت اصلی اشتباهاتش باشد.«

سولشر که در چند دیدار اخیر، تیمش را با کمترین تغییرات راهی 

زمین کرده بود در این مسابقه پل پوگبا، آنتونی مارسیال و میسون 

گرینوود را نیمکت نشین کرد. شاید شکست لسترسیتی، یکی از 

رقبای آنها در راه کسب سهمیه لیگ قهرمانان برابر تاتنهام در 

لیگی که دقایقی قبل از این مسابقه رقم خورد در این تصمیم مربی 

نروژی بی تاثیر نبوده باشد. قطعا کسب سهمیه لیگ قهرمانان 

برای یونایتد مهم تر از قهرمانی در جام حذفی است و به همین 

دلیل احتمالا سولشر ترجیح داده تا بازیکنانش را برای دو دیدار 

آخر لیگ آماده نگه دارد. 

او همچنیـن در ایـن دیـدار دوبـاره بـه سـراغ اسـتفاده از دفاع سـه 

نفـره رفـت کـه در ایـن فصـل کمتـر جواب داده اسـت، امـا باز هم 

در ومبلـی از اریـک بایـی، هری مگوایر و ویکتور لیندلوف در مرکز 

خـط دفاعـش اسـتفاده کـرد. ایـن ترکیـب در اواخر نیمـه اول و با 

مصدومیـت بایـی دچـار تغییـر شـد و یونایتـد نیمـه دوم را با دفاع 

چهـار نفـره آغـاز کـرد. چنین تغییراتـی در دو دیـدار باقی مانده از 

لیـگ می توانـد به ضرر یونایتد تمام شـود. ایـراد دیگری که از تیم 

سولشـر گرفتـه می شـود این اسـت کـه در نیم فصـل دوم و پس از 

حضـور برونـو فرنانـدز در ایـن تیـم، شـیوه بـازی آنهـا بیـش از حد 

وابسـته بـه ایـن هافبک پرتغالی اسـت و در روزهایی کـه او در اوج 

نباشـد یا توسـط رقبا مهار شـود، تیم به مشکل می خورد. فرناندز 

اگرچـه در ایـن مـدت عملکـرد فوق العاده ای در لیگ برتر داشـته 

اسـت، امـا مربیـان حریـف نیز برنامه هایی بـرای مهـار او دارند که 

باعث می شـود در برخی دیدارها او کارایی لازم را نداشـته باشـد 

و در چنیـن مواقعـی یونایتـد باید به سـراغ پلـن B برود. اتفاقی که 

کمتـر در دیدارهـای اخیـر رخ داده اسـت. در همیـن دیـدار برابر 

چلسی، لمپارد به خوبی مسیر پاس های هافبک پرتغالی حریف 

را بسـته بـود و او نتوانسـت درخشـش بازی هـای قبـل را داشـته 

باشـد و درنهایـت ایـن اتفـاق یکی از دلایل شکسـت سولشـر برابر 

سـرمربی انگلیسـی پـس از سـه بـرد بـود. یونایتـد به خصـوص در 

دیـدار هفتـه آخـر برابـر لسترسـیتی کار دشـواری برابر شـاگردان 

برندان راجرز خواهد داشـت. مربی ای که اندیشـه های تاکتیکی 

خـوب و تخصـص بالایی دارد. 

مصطفیکارخانهبعدازدستوپنجهنرمکردنباکرونا،دوراننقاهتشرا

پشتسرمیگذاردوبرایتمریناتتیمسایپابرنامهریزیمیکند.اووتعدادی

ازاعضایتیمشبااعلاممثبتبودنتستکرونابهقرنطینهخانگیرفتندو

حالاوضعیتتیمکمکمبهحالتاولبرمیگرددتاتمریناتباقدرتبیشتری

ازسرگرفتهشود.گرچههنوزحالناخوشبیماریراهمراهشدادولیهیجان

کلامشدربارهوضعیتوالیبالنشاندادوقتیپایرشتهموردعلاقهاشدر

میاناستبیماریرافراموشمیکند.گفتوگوی»فرهیختگان«باسرمربی

تیموالیبالسایپارامیخوانید.

خداراشکربعدازگذراندندورانبیماری،آخرینتستکرونایشمامنفی

بود،الانبهترهستید؟

خوبم خدا را شکر، شرایط جسمی ام الحمدلله خیلی خوب است.

ازتمریناتتیمسایپاچهخبر؟چندنفرازبچههایتیمدرگیرکروناشدند؟

غالب تیم این ویروس را گرفت، 8 نفر از بچه ها درگیر شدند، گرچه خوشبختانه گفتن 

ندارد و امیدوارم خیلی زود شر این بیماری از دنیا کم شود، ولی در هر صورت الان 

این ویروس را گرفتیم و اگر نزدیک مسابقات یا حین مسابقات می گرفتیم خیلی بدتر 

بود، الان بیشتر مراقبیم و فرصت داریم که بچه ها را آماده کنیم و جای جبران هست.

شفیعیوموسویبهتیماضافهشدند؟درستاستکهبرایمسالهمالیبا

باشگاهبهمشکلبرخوردهاند؟

به تمرینات می آیند و مشکلی نیست، به خاطر کرونا و مریضی و ترسی که وجود 

داشته نیامدند و الحمدلله الان همه چیز خوب است و بچه ها به تیم اضافه می شوند.

باوجودکروناچهپیشنهادیبراینحوهبرگزاریتمریناتداریدکهبتوانبا

آرامشبیشتربهتمرینهارسید؟

پیشگیری بهتر از درمان است و طبق گفته وزارت بهداشت خیلی ساده هم است و 

ماسک زدن و شست وشوی دست ها و فاصله اجتماعی را رعایت کردن راه های جلوگیری 

از این ویروس است ولی برای حضور راحت تر در تمرینات هم باید محل ضدعفونی شود 

که این کار را باشگاه ما انجام می دهد و همه  باشگاه ها باید انجام دهند، خود بچه ها 

هم باید فاصله را رعایت کنند و لحظه به لحظه دست هایشان را بشویند و از روبوسی و 

دست دادن جلوگیری کنند تا این ویروس از دنیا رانده شود.

بهنظرشمالیگبرترامسالباتوجهبهشیوعاینبیماریکیفیتلازمرابه

دستمیآورد؟باوجوداینکهامسالچندتیمخیلیخوببستهشدهو

مدعیقهرمانیاند.

چیزی با وجود کرونا معلوم نیست، تیم ما و بعضی تیم های دیگر الان این ویروس را 

گرفته اند، ان شاءالله هیچ فردی مبتلا نشود اما دلیلی نیست که همه تیم ها در امنیت 

کامل باشند و امیدوارم این ویروس در برگزاری لیگ خللی ایجاد نکند، از نظر فنی هم 

امسال خیلی تیم ها نزدیک به هستند و می توان تیم ها را به سه دسته تقسیم کرد، 4 

تیم برای اول تا چهارمی، تعدادی دیگر برای پنجم تا هشتمی می جنگند و تعدادی 

تیم هم درجه سه هستند ولی این قدر والیبال ما به هم نزدیک شده و سطح این رشته 

بالا آمده که حتی تیم هایی را که در رده سوم می گذاریم نمی شود دست کم گرفت و 

یک تیم سطح یک نمی تواند بگوید در حاشیه امنیت است و کمی غفلت، نگرانی به 

وجود می آورد و یک مقدار هوشیاری و آمادگی از هر نظر با برنامه ریزی خوب تیمی که 

اتحاد و همبستگی داشته باشد و تیمی که از همه ظرفیت هایش به خوبی استفاده 

کند، نتیجه دربر خواهد داشت.

گفتهبودندباشگاهسایپابیشترازتیمهایدیگرهزینهکرده،ایندرستاست؟

به هیچ عنوان هزینه بیشتری نداشتیم، نمی دانم چرا خیلی ها از روی حب و بغض این 

حرف را می زنند، خیلی تیم ها بیشتر از ما خرج کردند، البته به هیچ فردی ربطی ندارد، 

در دنیا این همه هزینه می کنند مگر به فردی ربطی دارد، یکی می خواهد قهرمان شود 

خب بودجه بیشتری می خواهد ولی دیگران اینجا را زرنگی می دانند، خودشان به اندازه 

ما و حتی خیلی بیشتر خرج کرده اند. به عقیده من شفاف تر از سایپا، باشگاهی وجود 

ندارد، دیگران بیشتر هزینه کردند شفافیت نیست اما ما می گوییم این قدر هزینه کردیم 

و بعضی ها مرموز هستند و چیزی نمی گویند، ما صادقانه جلو آمدیم، بعضی ها این قدر 

دشمنی دارند که متاسفانه نمی دانم چرا از خدا نمی ترسند؛ کسی که وجدان داشته 

باشد این حرف را نمی زند، مگر رئال مادرید، بارسلونا، پرسپولیس، استقلال، تراکتور 

و... هزینه می کنند به هیچ فردی ربطی دارد؟ اگر باشگاهی بیشتر هزینه می کند، 

می خواهد بیشتر دیده شود، قهرمانی می خواهد و به دیگران ربطی ندارد، البته دیگر 

حنای آن تعداد رنگی هم ندارد و حرف بزنند.

لیگبرترمیدانیاستبرایدیدهشدنسطحفنیبازیکنان.آغازلیگبرتر

بدونانتخابسرمربیانتیمهایملیبهنظرشمارویکیفیتکاروانگیزه

بازیکنانتاثیرنمیگذارد؟

بله، انگیزه می شود ولی الان همه چیز حول ویروس کرونا می چرخد، تیم ملی 

مـا هـم در حـال حاضـر هیـچ برنامه ای ندارد که خیلی نگران باشـیم، گرچه 

نبایـد غافـل باشـیم از اینکـه برنامـه ای نداریـم و به این موضـوع بی تفاوت 

باشـیم و بایـد حواس مـان جمـع باشـد تـا کارهایمـان را بـا برنامه ریـزی و 

هدفمنـد پیش ببریم.

والیبالایرانروزهایدرخشانیباشماداشتوبعدازآنهمبا

ولاسکوخیلیخوبادامهداد.ولیبهنظرمیرسدچند

سالاخیرحرکتروبهرشدشکندیاحتیمتوقف

شدهاست،شرایطراچطورمیبینید؟

 در گذشته توجه به تیم های پایه خیلی بیشتر بود، 

برای اولین بار قهرمانی های بسیاری را در رده های 

سنی نوجوانان و جوانان به دست آوردیم، اوایل 

کار رده سنی بزرگسالان مان حرف زیادی برای 

گفتن نداشت، بعدها همان جوانان و نوجوانان 

که اولین ها را به نام خود ثبت کردند وارد تیم ملی 

بزرگسالان شدند و بعد از آن تیم خوب بود و نتایج 

خوبی گرفتیم، به عقیده من ما فقط راه پیش داریم 

و راه پس نداریم؛ انتظارات از والیبال خیلی بالا رفته 

و باید روبه جلو برویم، همین فدراسیون، مربیان، 

بازیکنان، داوران، همین جامعه والیبال زحمت 

کشیدند و والیبال را به اینجا رساندند و برای اینکه 

والیبال اینجا خوب است و باید به عالی برسد، تلاش 

و انرژی دوبرابر می خواهد، ما عالی نیستیم، عالی 

آن است که ثبات تیمی داشته باشد، ما هنوز به 

ثبات تیمی نرسیده ایم اما در جایگاه خوبی 

هستیم، 20 سال شبانه روز وقت گذاشتیم تا 

از متوسط به خوب برسیم و واقعیت این است 

که برای پیشرفت، توسعه و تامین باید هزینه 

کرد، متاسفانه وقتی می خواهی هزینه کنی 

هم که حرف مفت زیاد می گویند و همین 

حرف ها ترمز است!

 لطفاکمیبیشتردراینموردتوضیحبدهید.

بعضی  ها چون جایگاه ندارند نقش ترمز را دارند، ترمز یعنی حرکت نکردن، ما برنامه های 

مقطعی و میان مدت را پشت سر گذاشتیم، الان باید به برنامه های بلندمدت بپردازیم. 

نیاز به همبستگی و نگرش است، استعداد خیلی مهم است ولی تا زمانی که نگرش مان 

را تغییر ندهیم هرچه هم استعداد داشته باشیم فایده ندارد؛ حسادت و پشت سر حرف 

زدن باشد نمی شود پیشرفت کرد، این زنجیره به هم وصل است و برنامه بلندمدت از 

حالا به بعد است؛ گذشته را با وجود نواقصی که داشتیم خیلی خوب گذراندیم، در 

حال زندگی می کنیم و غافل بشویم تیم هایی مثل ژاپن که تا سال های گذشته به راحتی 

شکست می دادیم و الان یک بازی می بریم، یک بازی می بازیم از ما پیشی می گیرند، 

اگر در باد گذشته بخوابیم حال را از دست دادیم و تا زمانی که افکار منفی باشد نمی شود 

پیشرفت کرد، این آدم ها با افکار منفی را باید بشناسند و از والیبال دور کنند، الان 

زمان آزمون و خطا نیست، آقای داورزنی رئیس فدراسیون و قبلش آقای یزدانی خرم 

زیادی  زحمت 

کشیدند و آقای 

داورزنی بعد از 14 

سال شناخت کافی 

و  افراد دارد  به  راجع 

افرادی را که امتحان پس دادند 

و پرتلاش پای کار هستند نباید به راحتی 

از دست بدهیم و افراد سمی را باید دور کنیم.

بهنظرشماتوجهبهمربیانباتجربهوآگاهوجوددارد؟

بله تا حدی وجود دارد و من معتقدم مربی هایی را که زحمت 

کشیدند به راحتی کنار نگذاریم، متاسفانه در این کشور 

سرمایه را فقط پول، ماشین، مغازه و... می دانیم درحالی که 

همین مربیان، نیروی انسانی ما سرمایه هستند، کسانی که 

خاک والیبال را خوردند، کسانی که برای والیبال خالصانه 

و دلسوزانه زحمت کشیدند، امیدوارم اینها را به راحتی 

از دست ندهیم و رنجیده شان نکنیم، هر چقدر نیروی 

انسانی قوی تری داشته باشیم والیبال را با افراد دلسوز، 

آگاه، باهوش و همراه بیمه کرده ایم، هرچه این افراد را 

بیشتر داشته باشیم پیشرفت خواهیم کرد. 

برایالمپیکزمانخیلیزیادینداریم،بهنظرشما

آمادهخواهیمشد؟

همه کار می شود کرد، در المپیک در رنکینگ هشتم 

هستیم، جدول، قرعه و گروه را دیدم ما شانس اولی تا 

دوازدهمی را با درصدهای مختلف داریم، خب شانس اولی و 

آخری مان کم است، وقتی می خواهی اول شوی باید انرژی، 

تلاش، برنامه ریزی، تمرین، قدرت و هوش اولی را داشته باشی، با وجود بعضی تیم های 

خیلی توانمند که زحمت بیشتری کشیدند شاید زورمان نرسد، بعضی تیم ها از نظر 

فیزیکی جلوترند، ما از نظر فیزیکی نسبت به قاره اروپا قدکوتاه تر هستیم و در والیبال 

50 درصد موفقیت شاید براساس قد باشد، خب این را نمی شود کاری کرد ولی باید 

بخش های دیگر را تقویت کرد تا زنگ تفریح نباشیم و برویم مبارزه کنیم و باید همه 

تیم ملی و فدراسیون را حمایت کنند و نگوییم چون خودم نیستم پس حاشیه درست 

کنم؛ تنور والیبال داغ باشد سفره برای جامعه والیبال پهن خواهد بود، آنهایی که در 

والیبال هستند همه سر این سفره هستند و مرتفع می شوند، امروز در جامعه هرکه از 

والیبال صحبت می کند ما که اهالی والیبال هستیم سرمان را بالا می گیریم و امیدوارم 

نگذاریم سرافکنده باشیم، حالا 4 نفر هم مخالفند عیبی ندارد، همه جا مخالف هست 

ولی سنگ اندازی نکنیم و خودخواه نباشیم و این را هم بگویم فردی که می خواهد 

مربی تیم ملی باشد باید یک سری شرایط مانند شخصیت کاریزما، آگاهی، به روز بودن 

دانش، هوش، اخلاق، مدیریت، توان، انگیزه، تجربه و ثبات لازم  و در یک جمله لیاقت 

و شایستگی را داشته باشد و فرقی نمی کند که سرمربی کدام رده سنی باشد و اگر 

کسی این ویژگی را داشت از او حمایت کنیم.

بامربیایرانیموافقیدیاخارجی؟

اگر از مربی ایرانی استفاده کنیم باید قبل از همه چیز بسترش را آماده کنیم، این بستر 

به نظر من به خیلی از دلایل فراهم نشده است، تیم های پایه ما توسط مربی های 

ایرانی به قهرمانی ها و کارهای بزرگی رسید، اما متاسفانه یک ایراد خود ما مربی ها 

داریم که همدیگر را قبول نداریم و همیشه نقش ترمز را داریم، من فکر می کنم از 

دیگری بیشتر می فهمم و او فکر می کند از من بیشتر می فهمد، همه به هم بدبینیم 

و به هم سوءظن، کینه و خشم داریم. با این شرایط من هم رئیس فدراسیون والیبال 

باشم نمی آیم ریسک استفاده از مربی ایرانی کنم؛ اول باید خودمان را درست کنیم. 

تا سوءتفاهم باشد نمی شود و اعتماد نمی کنند، ضمن اینکه باید سطح مهارتی خود 

را بالا ببریم که با آرامش مربیگری شود، والیبال ما مثل رستم بزرگ شده است و باید 

کسی را بگذاریم که از پس این اسم بربیاید و بتواند با رستم کار کند، صددرصد با مربی 

ایرانی به شرط فراهم شدن بستر موافقم، چراکه کار کردن با نوجوانان و جوانان سخت 

است و ما ثابت کردیم می توانیم ولی وقتی تیم ملی بزرگسالان ما با بازیکن هایی که 

حالا همه رستم شده اند و با مربی بزرگی مثل ولاسکو کار کرده اند سخت می پذیرند، 

هرچند بازهم اعتقاد صددرصدی دارم که مربیان ایرانی بسیار باهوش هستند و اگر 

صددرصد حمایت شوند و بسترش فراهم باشد هزینه ای که برای مربی خارجی می کنیم 

برای مربی ایرانی داشته باشیم که شرط آن متحد شدن و احترام به یکدیگر است. من 

در این زمینه بسکتبال را خیلی خوب می بینم، یک بار ندیدم بسکتبالی ها علیه هم 

حرف بزنند ولی در والیبال به راحتی پشت هم حرف می زنند و این خیلی بد است.

ضعففنیوالیبالماکجاست؟

ضعف والیبال ما در این چندساله بعد از ولاسکو، کوچینگ بوده است، سرمایه گذاری مان 

را روی بلوک شرق کردیم که در کوچینگ سرعت عمل شان خیلی کند است، دیر تایم 

می گیرند، دیر تعویض می کنند و زمان را از دست می دهند و آنجا که می توانستیم 

نقش کوچینگ را ببینیم، ندیدیم و معتقدم ایرانی ها در کوچینگ که همیشه ضعف 

ایرانی ها بوده بازهم از مربیان درجه دو خارجی قوی ترند و اگر قرار است عالی باشیم 

با توجه به سطح انتظار بالا از جامعه والیبال یا باید بستر را برای ورود یک مربی ایرانی 

خوب فراهم کنیم یا مربی خارجی درجه یک بیاوریم، بدون فراهم کردن شرایط، 

مربی ایرانی بیاوریم می سوزانیمش، راستش یک تعداد مربی جوانند انگ می زنند 

که جوانند، یک عده مربی باتجربه هم مثل من می گویند سن و سال شان بالا رفته 

است، پس این جوان ها کی باید فرصت پیدا کنند؟ آنکه باتجربه شده است چرا باید 

کنار باشد؟ من این را صددرصد ایراد می دانم و فکر می کنم برای تیم ملی مربی درجه 

یک خارجی باید بیاوریم ولی اگر قرار است مربی درجه دو خارجی بیاوریم پول مان را 

در آب ریخته ایم. فکر می کنم اگر قرار است با مربی درجه دو خارجی هشتم شویم و 

با مربی ایرانی نهم شویم، بهتر است این فرصت را به مربیان ایرانی بدهیم و برای اول 

تا هشتم شدن باید یک مربی طراز اول مثل ولاسکو بیاوریم و نباید یادمان برود که 

بزرگی ولاسکو به والیبال ما هویت داد، اگر او را از دست دادیم از مربیان بزرگی چون 

»رزنده« و »هینن« بهره بگیریم.

اشتباهاتعجیبگلراسپانیایییونایتدهمچنانادامهدارد

کابوسیبهنامدخهآ
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